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افتتاحساختمانمدیریت
شعبغربتهرانوشعبهبلوار

شهیددادمانبانکقوامین
ب��ا حض��ور مدیرعامل 
بانک قوامین و فرمانده 
محترم انتظامی تهران 
ب��زرگ )فات��ب(، قائم 
مقام بانک و تعدادی از معاونین و مدیران 
و جمع��ی از مشتری��ان بان��ک ساختمان 
مدیریت شعب غرب تهران بزرگ و شعبه 
بل��وار شهی��د دادمان در می��دان صنعت- 
بل��وار شهید دادمان افتت��اح شد. براساس 
این گ��زارش مراس��م افتتاحیه ساختمان 
مدیریت شعب غرب تهران بزرگ و شعبه 
بل��وار شهی��د دادمان با حض��ور دکتر تقی 
نت��اج مدیرعام��ل بانک قوامی��ن، سردار 
رحیم��ی فرمانده محت��رم نیروی انتظامی 
ته��ران بزرگ، دکتر نج��ف پور قائم مقام 
مدیرعام��ل، مدیران محترم سایر بانک ها 
)مناط��ق غ��رب و شمال غرب تهران(، دو 
تن از خانواده محترم شهداء ناجا، معاونین 
و روس��ای ادارات مرک��زی بانک قوامین و 
مدی��ران کل مدیریت غرب و شرق تهران 
ب��زرگ و جمعی از مدی��ران عامل محترم 
شرکت ها حضور داشتند برگزار گردید. در 
ای��ن مراس��م دکتر تقی نت��اج، مدیرعامل 
بان��ک قوامی��ن گفت: تم��ام تلاش بانک 
قوامی��ن در بالا بردن کیفیت خدمات بکار 
گرفت��ه ش��ده تا رضایت من��دی مشتریان 

حاصل گردد.

بانکملتپیشگامدرنورآوری
هایسرآمدبانکی

عض��و هی��ات مدی��ره 
بان��ک مل��ت ب��ر لزوم 
کسب هوشمندی لازم 
و لحظ��ه ای برای درک 
درس��ت از وضعی��ت مال��ی و نقدینگ��ی 
سازمان ها، تاکید کرد و گفت: بانک ملت 
همیش��ه در متدولوژی ه��ا و ن��وآوری ها 
سرآم��د و پیشگ��ام بوده است و انتظار می 
رود درخصوص IFRS نیز پیشرو باشد. به 
گ��زارش رواب��ط عمومی بانک ملت، دکتر 
حمی��د تاجی��ک اف��زود: جری��ان سرمایه 
گذاری ه��ا و شراکت های استراتژیک که 
در سط��ح بی��ن المللی به منظ��ور هم افزا 
کردن منابع و قابلیت ها باید مورد استفاده 
قرار گیرد، باعث بهره وری پایدار، کاهش 
قیم��ت تم��ام ش��ده و به تب��ع آن کاهش 
هزینه ه��ا و افزایش تولید، ارتقای فعالیت 
ه��ا، حص��ول اطمین��ان از حی��ات بنگاه و 
سازمان در بلندمدت، پایدار بودن، کارایی 
و اثربخش��ی م��ی ش��ود. همچنین حسن 
جلال��ی، رییس کمیت��ه حسابرسی بانک 
مل��ت گف��ت: IFRS با افشا، احصا و شفاف 
س��ازی تم��ام فعالی��ت ه��ا و رونده��ا در 
بحث ه��ای EPS، س��ود و زیان خالص و 
ص��ورت ه��ای مال��ی و ترازنامه، می تواند 
آین��ه تم��ام نمایی از ظرفیت های پنهان و 
آشک��ار سازم��ان را برای تمامی ذینفعان و 

مدیران ارشد بانک فراهم کند.

اعطای7314فقره
تسهیلاتبانکصادرات
درآذربایجانشرقی

حمای��ت ه��ای بان��ک 
در  ای��ران  ص��ادرات 
آذربایجان شرقی علاوه 
بر اعط��ای 7314 فقره 
تسهیلات در بخش های اقتصاد مقاومتی، 
رون��ق تولی��د، اشتغالزای��ی و پرداخت وام 
ه��ای قرض الحسنه ض��روری، با ساخت 
م��دارس و خانه های بهداشت در برخی از 
روستاه��ای استان همچنان ادامه دارد. به 
گ��زارش رواب��ط عمومی بان��ک صادرات 
ای��ران، این بانک ط��ی 6 ماه ابتدای سال 
96 ب��ا اعط��ای 7314 فق��ره تسهیلات به 
ارزش بی��ش از 1۵41 میلیارد ریال، اغلب 
بخش ه��ای اقتص��اد مقاومت��ی است��ان 
آذربایج��ان شرق��ی را پوش��ش داد که در 
راست��ای بهب��ود رون��ق تولی��د 4۵ بنگاه 
کوچ��ک و متوس��ط بالغ ب��ر 3۵0 میلیارد 
ریال از تسهیلات حمایتی بانک برخوردار 

شده اند. 

اخبار
نای��ب ریی��س مجلس شورای اسلامی گف��ت: تاکنون 3 هزار 
میلی��ارد توم��ان به سپرده گذاران موسس��ه کاسبین پرداخت و 
برای پرداخت سپرده های 10 هزار نفر صاحب مبالغ بالای 200 
میلیون تومان نیز چاره اندیشی شده است. مسعود پزشکیان در 
تشری��ح آخری��ن نشست نمایندگان سران سه قوه برای بررسی 
آخری��ن وضعیت سپرده گذاران کاسپین، گفت: آخرین نشست 

ب��رای بررس��ی وضعیت سپرده گذاران با حضور وزیر اطلاعات، 
وزی��ر کش��ور، رییس کل بانک مرکزی و نهاوندیان برگزار شد. 
ب��ه گ��زارش خانه ملت، پزشکیان ضمن بیان اینکه قرار بود که 
ت��ا پای��ان آذر م��اه تا سقف 100 میلیون تومان به سپرده گذاران 
موسس��ات مال��ی و اعتباری همانن��د افضل توس و سقف 200 
میلی��ون توم��ان به سپرده گذاران کاسپین پرداخت شود، افزود: 

نزدی��ک ب��ه 2 الی 3 هزار میلی��ارد تومان به سپرده گذاران این 
موسسات پرداخت شده که برخی از این افراد سپرده های خود را 
در بانک های عامل نگه داشته و برخی سپرده خود را برداشت 
ک��رده ان��د که این نزدیک به 98 درص��د تمامی سپرده گذاران 
را پوش��ش م��ی ده��د و مابقی نیز اف��رادی هستند که خودشان 

اقدام نکرده اند.

پرداخت 3 هزار میلیارد تومان به سپرده گذاران کاسپین

کورششرفشاهی ���

تجم�ع،اعت�راض،راهپیماییوبهکاربردن
ادبیات�ینامناس�ب،یک�یازجدیتری�ن
معض�اتامروزکش�ورمانش�دهاس�ت.
البتهمؤسس�اتمال�یواعتباریمهمترین
بهانهبرایاینرفتارشهروندانکشورمان
هس�تندکهدرهرگوش�هوکناریاتفاقمی
افتد.هرازچندگاهیش�اهداینهس�تیمکه
عدهایدرخیابانهاپاکاردبهدس�تش�عار
میدهندوپولهایخودشانراطلبمیکنند.
ایندرحالیاس�تکهبانکمرکزیاعام
کردهبیشاز98درصدسپردهگذارانکهتا
سقف200میلیونتومانبهاینمؤسسات
پولدادهاند،موفقش�دهاندپولهایش�انرا
دریاف�تکنن�دوکمترازدودرصدآنهاباقی
ماندهاندکهاینافرادنیزارقامبالای200
میلی�ونتومانس�پردهداش�تهاندکهاینها
نی�زت�ا200میلیونتومانپولهایش�انرا
دریاف�تکردهان�دوباب�تباق�یماندهآنها
تجمعوراهپیماییمیکنند.اماآنچهمطرح
میش�ود،ایناس�تکهاینمؤسس�اتدر
دولتاحمدینژادمجوزگرفتهاندواگرآن
زمانباآنهابرخوردمیشد،امروزوضعیت
اینچنینینداشتند.دراینرابطهبامحمود
بهمن�ی،ریی�سکلبان�کمرک�زیدولت
احمدینژادگفتگوکردیم.ویکهاکنوناز
ح�وزهانتخابی�هطالقانونظرآبادبهمجلس
شورایاسامیراهیافتهوعضوکمیسیون
اقتصادیمجلساس�ت،س�عیمیکندبه
س�ؤالاتدراینخصوصبااحتیاطپاس�خ
بده�د.آنچ�هدرادامهآم�دهنتیجهگفتگوی
هفتهنامهاخباربانک،بیمهوبورسبامحمود

بهمنیاست.

مشکلمؤسساتمالیواعتباریدرحال ���
حاضرچیست؟

اگر بخواهیم در یک جمله به این سؤال پاسخ 
بدهیم، کمبود نقدینگی مهترین مشکل فعلی 
ای��ن مؤسس��ات است. زیرا اگر به اندازه کافی 
نقدینگ��ی داشتن��د و می توانستن��د از عه��ده 
تعهداتش��ان ب��ر بیاین��د، ب��دون کوچکترین 
مشکل��ی ب��ه ه��ر کدام از سپ��رده گذاران که 
درخواس��ت پول می کردند، پ��ول می دادند و 
مشکل��ی ه��م نداشتند. بنابر این امروز در یک 
حالتی قرار گرفته اند که صدای اعتراض مردم 

درآمده است.

ب�هه�رحالاینمؤسس�اتازمردمپول ���
گرفتهاند.اینپولهاکجارفتهاست؟

وقتی یک موسسه تصمیم می گرد که از مردم 
پ��ول بگی��رد، به نمایندگی از مردم باید کاری 
کن��د ک��ه این پولها ارزش افزوده داشته باشد. 
اگ��ر قرار باشد ی��ک موسسه فقط پول بگیرد 
و هی��چ فعالیتی ب��ا آن پول نکند، یقین بدانید 
ک��ه با مشک��ل رو به رو می ش��ود. مؤسسات 
مالی و اعتباری بخشی از پولهایی که از مردم 
گرفته ان��د، در بخشه��ای اقتصادی به جریان 
انداخته اند. تعدادی ساختمان به عنوان شعبه 

و دفت��ر خریده اند، مق��داری ملزومات اداری 
خریده اند و بخشی هم به کارکنانشان حقوق 
داده اند و با بخشی دیگر از این پولها در ساخت 
و س��از سرمایه گذاری کرده اند و مقداری هم 
ب��ه متقاضی��ان تسهیلات داده ان��د. بنابر این 
ب��ه غی��ر از هزینه های��ی ک��ه در قالب حقوق 
کارکن��ان و خرید کالاه��ای مصرفی هزینه 
ش��ده، دارایی های بسیاری هم وجود دارد که 
باید در وهله اول این دارایی ها مشخص شود و 
در مرحله بعدی ارزش این دارایی ها به صورت 
واقعی کارشناسی و مشخص شود تا بتوان در 

مورد آنها تصمیم گرفت.

ب�اای�نش�رایطک�هنمیتوانم�ردمرا ���
معطلنگهداش�ت.مردمامروزپولهایشان

رامیخواهند.
البته یکی از جدی ترین مشکلات همین است 
ک��ه مردم یک باره ب��رای گرفتن پولهایشان 
مراجع��ه کرده ان��د و فرصت��ی نیست تا بتوان 
دارایی ه��ای ای��ن مؤسسات را ب��ه نقدینگی 
تبدی��ل ک��رد. بحث دیگ��ر تسهیلاتی است 
ک��ه این مؤسسات به اف��راد پرداخته اند و این 

تسهی��لات نیز به آسانی نقد نمی شود. نتیجه 
آنک��ه در بهتری��ن حالت آنچه تسهیلات داده 
ش��ده، شای��د در م��دت چهار س��ال تبدیل به 
پ��ول شود. بنابر ای��ن می بینیم که مقداری از 
پوله��ا وجود دارد ک��ه امکان ندارد به سرعت 
ب��ه نقدینگ��ی تبدیل شود ت��ا بتوان به سپرده 
گذارن پرداخت کرد. اما این هم درست است 
که نمی توانیم مردم را معطل کنیم. روزی که 
مردم پولهایشان را به ودیعه سپرده اند، با این 
باور بوده که هر لحظه اراده کردند، بتوانند آن 
را دریاف��ت کنن��د. به هر حال باید ابتدا بررسی 
ش��ود که بابت مجموع بدهی ها، چقدر دارایی 
وجود دارد و تفاوت بدهی و دارایی چقدر است 
تا با اولویت بندی مطالبات مردم را پرداخت.

بهنظرنمیرس�دکهاینبررس�یهازیاد ���
طولکشیدهوازهمانروزاولکهاعتراض

شروعشد،بایدبررسیمیشد؟
البته این کار صورت گرفت و از همان لحظه 
اول ب��رای رف��ع این مشک��ل کارهای جدی 
ص��ورت گرفت. اکن��ون نیز در بانک مرکزی 
تیم کارشناسی تشکیل شده و مجلس شورای 
اسلام��ی و دادستان��ی نی��ز در این ماجرا وارد 
شده ان��د و اگ��ر واقع بی��ن باشیم، باید بگوییم 
که هر سه قوه متفق القول شده اند تا مشکل 
مؤسس��ات مال��ی و اعتب��اری را حل کنند. بی 
شک هر تصمیمی که سه قوه بگیرند، بهترین 
تصمی��م خواه��د بود زیرا اولویت آنها حل این 

مشکلات است.

گمانمیکنیدس�رعتوش�رایطتصمیم ���
گیریهامناسببودهاست؟

از آنج��ا ک��ه امک��ان نقد ک��ردن دارایی ها و 
تسهی��لات ب��ه سرعت وجود ن��دارد، تصمیم 
گرفت��ه ش��د ت��ا خ��ط اعتب��اری تعریف شود 
ک��ه اکن��ون تخصیص داده ش��ده و از طریق 
بودج��ه ای که تعریف کرده ان��د، سپرده های 
م��ردم را می دهن��د و سپ��س از محل فروش 
دارایی ه��ا و بازگشت تسهیلات واگذار شده، 
تأمین اعتبار خواهد شد. این مؤسسات دارایی 
و مستقلات بسیاری دارند که می توان از محل 

ف��روش دارای��ی آنها این بدهی را تأمین کرد. 
رویکرد نظام بر این است که بایستی مردم را 
کمک کرد و تاکنون عملکرد مسوولان نشان 
داده که بنا ندارند سپرده گذاران این مؤسسات 

را رها کنند و درکنار آن ها خواهند ماند.

درشرایطفعلیبخشیازاینمؤسسات ���
بهبانکهاس�پردهش�دهوهش�تموسسه
نیزتجمیعش�دهاندوکاس�پینشکلگرفته
اس�ت.آیاای�نتجمیعمیتوان�دبرایحل

مشکاتمؤثرباشد.
اینکه مرکز تصمیم گیری مشخص باشد، کار 
خوبی است. حداقل این است که مردم متوجه 
می شون��د مدیریت قبلی ب��ر صندوقها حاکم 
نیس��ت و تا حدودی ب��ه آرامش می رسند. اما 
تجمیع صندوقها باید با کار کارشناسی باشد و 
نمی توانیم بدون بررسی بگوییم خوب است یا 
بد است. وقتی سران سه قوه دور هم نشسته اند 
و تصمیمی گرفته اند، دیگر جای آن ندارد که 
اف��راد بخواهن��د در مورد آن اظهار نظر کنند یا 
میان��ه کار به تخری��ب بپردازند. به جای آنکه 
عملک��رد مدیریت این مؤسسات را نقد کنیم، 

بهتر است اطمینان داشته باشیم.

بههرحالنقدعملکردهامیتواندراهگشا ���
باشد.اینکهبگوییمتجمیعصندوقهاخوب
ی�اب�داس�ت،میتوان�دنظ�رکارشناس�ی

باشد؟
اگ��ر می خواهی��م در موردی اظهار نظر کنیم، 
بای��د هم��ه جوانب را بررسی کنیم و در جریان 
باشی��م. در شرای��ط تفرقه و کارشکنی امکان 
ن��دارد بتوان تصمی��م واقعی و درست گرفت. 
تجمی��ع مؤسسات ی��ا واگذاری مدیریت یک 
صندوق به یک بانک را باید گروهی تصمیم 
گرفت��ه باش��د. اینک��ه چ��ه کسان��ی دور هم 
نشسته و این تصمیم را گرفته اند، مهم است. 
شرای��ط همه مؤسس��ات یکسان نیست. یک 
موسسه وضعیت مالی مناسبی ندارد و میزان 
بدهی های��ش بسی��ار بالاست و یک موسسه 
می توان��د دخ��ل و خرجهای��ش را چفت کند و 
شرایطش به نوعی است که می تواند با فروش 
دارایی های��ش، تمامی بدهی هایش را بدهد. 
بناب��ر ای��ن باید در ادغام این مؤسسات نهایت 
دقت صورت بگیرد و اگر هم ادغامی صورت 
می گیرد، بر اساس میزان بدهی و داریی باشد 
و کسانی که متعهد هستند، میزان تعهداتشان 
مشخص باشد نه اینکه همه مؤسسات را بدون 
حساب و کتاب در یک موسسه تجمیع کنیم. 
مهم ت��ر اینک��ه باید تسهیلات��ی که داده شده 
محاسب��ه کنند و بازگش��ت آنها با سود تعیین 

شده صورت بگیرد.

عدهایاعتقاددارندکهمدیریتش�مادر ���
بانکمرکزیریش�هاینمش�کاتاس�ت.

اینرامیپذیرید؟
نبای��د هم��ه چیز را یک طرف��ه نگاه کنیم. در 
دوران ریاست بنده ساماندهی مؤسسات مالی 
آغ��از ش��د و 1700 موسس��ه مالی که وزارت 
تع��اون، نیروی انتظامی و قرض  الحسنه هایی 
که ایجاد کرده بودند را ساماندهی و یا منحل 
کردی��م. پ��س از منحل شدن ح��دود 1700 
موسس��ه مالی 13 موسس��ه دیگر باقی ماند. 
ت��لاش داشتی��م در آن دوران این 13 موسسه 
مالی را تبدیل به 2 موسسه کنیم که زمان کافی 
برای این کار نداشتیم. از همان زمان حساسیت 
این مساله احساس می شد و به همین دلیل هم 
ب��ه سرعت آنه��ا را ساماندهی کردیم. اگر آن 
روال ادام��ه می یافت، کار بدین جا نمی رسید. 
در آن زمان بانک مرکزی مجوز بانکی صادر 
نکرد و این مؤسسات مالی وجود داشتند. پس 
از ساماندهی، برخی از این مؤسسات به بانک 
تبدی��ل شدند ک��ه نمونه آن بانک شهر و مهر 
اقتص��اد ب��ود. نکته مه��م دیگر این بود که در 
زمان ریاست بنده بر بانک مرکزی، صندوقی با 
عنوان تضمین سپرده ها ایجاد کردیم تا بتوان 
در شرای��ط خ��اص پاسخگوی سپرده گذاران 
بود. اما این صندوق نه تنها در دولت یازدهم 
اعتبار لازم را برای تحقق این هدف به دست 
نی��اورد تا پاسخگ��وی نیازها باشد، بلکه هنوز 
هم وضعیت آن مشخص نیست. البته بانک ها 
و مؤسس��ات مال��ی باید سهم اشتراک سالیانه 

خود را به این صندوق واریز کنند.

محمودبهمندرگفتگوبا»اخباربانک،بیمهوبورس«تشریحکرد

چالش تبدیل دارایی به نقدینگی در مؤسسات اعتباری

کمبــود نقدینگی مهترین مشــکل 
فعلی این مؤسسات است. زیرا اگر 
به اندازه کافی نقدینگی داشتند و 
می توانســتند از عهده تعهداتشان 
بر بیایند، بدون کوچکترین مشکلی 
به هر کدام از ســپرده گذاران که 
درخواســت پــول می کردنــد، پول 
می دادند و مشــکلی هم نداشتند. 
بنابــر این امروز در یک حالتی قرار 
گرفته اند که صدای اعتراض مردم 

درآمده است

نبایــد همــه چیز را یــک طرفه نگاه 
کنیــم. در دوران ریاســت بنــده 
ســاماندهی مؤسســات مالــی آغاز 
شــد و 1٧00 موسســه مالــی کــه 
وزارت تعــاون، نیــروی انتظامــی و 
قرض  الحســنه هایی که ایجاد کرده 
بودنــد را ســاماندهی و یــا منحــل 
کردیم. پس از منحل شــدن حدود 
1٧00 موسســه مالی 13 موسسه 

دیگر باقی ماند
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